
Vice koulejte ocima
Zlmsky ocni chirurg Pavel Stodulka proved! jako prvni
v Cesku laserovou operaci oci LASIK ci operaci sedeho za-
kalu mikrorezem, pomoci umele rohovky vraci lidem zrak.
Svymi uspechy se umi i nalezite pochlubit, jako operatera
si ho vybral i zlmsky rodak Tomas Bat'a.
Zkusil jste si nekdy ,,oslepnout"?
Na chvili ano. Loni jsme delali pro nasi kli-
niku takovou vlastni teambuildingovou
akci. Vyvezli nas do lesa, zav&zali nam
oci a postavili nas do fady za sebe. Chytili
jsme se lana a museli jit pomerng velky kus
poslepu pf es les, kaluzemi a blatem. Ale to
je samozfejme' spiS usmeVne ve srovnani
s tim, co zazivaji opravdu slepi lide.

V posledni dobe nase oci ,,oslepuji" hlavne mo-
nitory pocitacu. Mate nejaky lehky cvik pro
praci na pocitaci? Nejakou ocnigymnastiku?
ObCas ocl silnSji zavfit, zamrkat, podi-
vat se z okna, zakoulet ocima. Alespon
tf ikrat za den.

Jenomze clovek pfed monitorem prestava i mr-
kat, natoz koulet ocima.
Ano, bohuzel. Nase oko bylo od pflrody
zkonstruovano na beliani po lese: abyste
mohla koukat na vsechny strany a vzdale-
nosti, abyste nasla maliny, ale take v£as za-
hledla zv£f. A ted' koukate skoro cely den
metr pfed sebe, hodiny a hodiny na jednu
malou plochu! Pro oko to neni pfirozene
ani dobre. Zato kdyz se hybe, tak ho svaly,
ktere jim pohybuji, maslruji, Cimz dochazi
k potf ebnym latkovym vymenim.

Diky umele rohovce jste vratili zrak desitce
lidi.Kdobyl prvni?
Jedna dama, ktera byla slepa §estnact let.
Jsou to uz dva roky, co cte bez bryli, je
uplng samostatni, oko ma krasn6 zaho-
jen^. VidSt zafiala hned po operaci.

Co poprve uvidela?
Posadila se na operafinim sale, zvedli jsme
ji poklesl£ viCko po umrtvovaci injekci
a drzeli pfed nl lahev s dezinfekfinim roz-
tokem. PfeCetla nam ten ndpis.

To nenizrovna atraktivni vyhled.
Ten napis pro ni i pro nag tym znamenal
hodne a nikdy na ten moment nezapo-
meneme. A chvili nato v cekarn6 spatf ila
po Sestndcti letech sveho manzela. Rika:
,,Ja t'a vidim!" A on: ,,Jak vypadam?" Je

men§i postavy, ma milo vlasu, tak ona
povid^: ,,To ja ti nemozu f^ct." Ale na-
konec povida: ,,Jako Fantomas!" A small
se, byli dojati. On se o ni cele roky staral,
maji se radi.

A co uvidel vas nejslavnejsi pacient Karet Pa-
vela, kteremu jste vratili zrak po vice nez put
stoleti?
Velky zluty napis na taSce z Albertu: Naku-
pujte u nas! M&m ji schovanou na pam^tku.
OvSem pfefietl jen n^kteri pismena, pro-
blem mu delalo tf eba ,,n", za ta l£ta uz to za-
pomn61. Jeho syn mu f ekl, ze je to vlastng
obracene ,,u", pak mu to Slo. Ale jinak je to
u pana Pavely hodng slozite\?

Poprv6 jsme ho operovali na klinice v Pru-
honicich, s velkymi komplikacemi. Ope-
race trvala pet hodin, krvaceni poSko-
dilo sitnici. To oko jsme pak ope-
rovali jeSte dvakrat, ale bez zlep-
§eni. Stali jsme pfed otazkou, jestli
zkusit druhe oko, ale to bylo ura-
zem pfed tfiapadesati lety (do
od mu. stfikl roztaveny/ kov,
pozn. red.) znetvofeno je§t§
vie. Nakonec jsme si fekli,
ze neni co ztratit, a opero-
vali jsme. Slo to kra'sne',
uz druhy den bylo oko
£ist6, pruhledn^ az na
sitnici. Ale pan Pavela
nevidel Napadlo nas,
jestli nema spatny zra-
kovy nerv vinou zele-
neho zakalu. Ale druhy
den na kontrole pf ece jen malinko
videl a kazdy den se to zlepgo-
valo. ZaCali jsme studovat litera-
turu a nagli tarn, ze kdyz je Clo-
v£k slepy vie nez dvacet let, za&ie
odumirat zrakov^ centrum v mozku.
Takze sice vidi, ale mozek neni scho-
pen ten signal dek6dovat.

Takze se to muse! postupne ucit?
Jako male dite?

Ano, nejdf ive pfefietl zblizka ta velkd pis-
mena na igelitce, pak videl svStla aut, po-
tom Cell billboardy. Po n^kolik m£sicu jsme
ho stimulovali, ukazovali jsme mu obrdz-
kove knizky, zakladni symboly. UCinna
byla take akupunktura, kterou provadi
moje zena. Dafilo se ji stimulovat zrakov£
centrum tak, ze pan Pavela vzdycky hlasil,
ze se vid^ni skokove zlepsllo.



Lekafu, kterispolupracuji s vyznavaci alterna-
tivni medictny, neni mnoho... Nedelate to jen
sve zene pro radost?
To urcite ne. DeTame to proto, ze to Casto
pomaha tern pacientum, s nimiz si kla-
sickd medicina nevi rady. Cinska medicina
a akupunktura maji tislciletou tradici a je
o nich mnoho ucenych serioznich knih.

Jak pokracovala lecba pana Pavely?

Zlepsovani trvalo pul roku, ale pofad
se neumel sam zorientovat v cizim pro-
storu. Dokonce se za nim sjel vyzkumny
tym psychiatru a neurologu, ktefi na nem
mohli testovat, v jakem stadiu je dekodo-
vani zrakoveho signalu - zatim nejdelsi
vylecena slepota trvala ,,jen" ctyficet let.

Takze pan Pavela je svetovy rekordman... Do-

padlo to nakonec dobre?

Bohuzel ne. Po osmi mesicich pfisly kom-
plikace, svraStila se sitnice, a panu Pave-
lovi zustaly jen zbytky zraku: vidi obrysy
a vnima svetlo.

Obracejf se na vas slepi lide casto? Vidi ve vas

spasitele?

Jsme velmi opatrni, abychom tak nepu-
sobili. Opakovane pacientum zduraznu-
jeme, ze zrak Ize umelou rohovkou zlep-
sit jen tehdy, pokud je v pofadku sitnice
a zrakovy nerv.

Jednfm z nejcastejsich zakroku na vasi klinice
je laserove vyiepseni zraku (idem, ktefi dosud
museli nosit bryle nebo cocky. Je takova ope-
race pro lekare, ktery se specializuje na umele
rohovky, vubec zajimava?
Je, protoze technick6 vybaveni se neu-
stale zdokonaluje. V dob£, kdy se laserove
operace zavadely, budily i pochyby a ne-
voli, jestli je to spravne, bezpecne. Dneska
mame skuteCne spickova technicka zaf i-

zeni: loni jsme uvedli do provozu nejrych-
lejM ocni laser na svet§, jmenuje se Ama-
ris a za jedinou sekundu napali do oka
750 bodu. Oko se pfitom hybe, ale laser
ma pohyblivy sledovac, ktery zajisti, ze
kazdy z tech 750 bodu se strefi pfesne do
urceneho mista.

Vidfm, ze technicke hracky vas bavi.

Byl jsem vzdycky technicky typ a takhle se
mi podafilo techniku s medicinou krasnS
spojit. A kdyz beliem pul minuty ngkomu
,,sundate" devet dioptrii, ti lide se pak kouk-
nou na hodiny a vidi Cas, neni to spatne.

Jake operace jsou pro vas nej vetsi vyzvou?
N6kolik poslednich let jsem se ufiil tak-
zvanou lamelarni transplantaci rohovky
oznacovanou zkratkou DMEK. Do oka se
vklada tenouCka vrstviCka bunek, deset
mikrometru, je to st£zi videt i pod mikro-
skopem. A my jsme vyvinuli vlastni me-
todu, jiz Ize rozeznat, jestli je ta vrstviCka
spravng ulozena, takze ta operace je ted'
bezpe£nej§i a uspe'snejsi.

Pry mate minus jednu dioptrii a nechcete se

nechat operovat. Proc?

NeMka me to, v me'm v6ku by to uz kom-
plikovalo vidSni nablizko. V praci zadn6
bryle nepouzivam a vidim i na ty nejmensi
jehliCky.

•4 POKROK. Tech-
nicke vybaveni vof-
talmologii se ne-
ustale zdokonaluje,
at'uzjdeodiagnos-
tiku ci o pristroje pro
narocne operace
(ilustracnifoto).

Kdyjste octm propadl?
Hledal jsem obor, kde se da delat rukama,
kde je zfetelny efekt toho, co delate, a pfi-
tom tarn hraje roli technika, nejlepe op-
tika. Tehdy to nebylo moc popularni, spo-
luzaci se mi smali, vgichni chteli byt or-
topedy - kvuli Nemocnici na kraji mesta.
Ocni lekafstvi bylo kazdopadng popel-
kou, vStsinou ho dSlaly zeny.

To ma byt znak nepopulamiho oboru?

Ono to tak bylo, zeny mely pocit, ze se
u toho da tahnout rodina i price, ale pro£
by to delal ambiciozni chlap? Spoluzaci se
mi smali, ale ja videl, jak se ten obor tech-
nicky rozvijf.

Jake ocni nemoci, krome kratkozrakosti a da-

lekozrakosti, Cechy nejvice trapi?

Sedy zakal. To je nejfietn^jSi operace sou-
casn^ mediciny, na cel^m svetg; nejvice po-
stihuje lidi nad padesat let. Je to krasna, bez-
pefina a ufiinna operace, zvlast' od te doby,
co se pouziva metoda mikrofezu. V Cesku
se jich udgla asi sedmdesat tisic za rok.

Mikrofez jste ostatne sam zavadel. V cem spo-
civa jeho vyhoda?
Je to jeden a pul az dva milimetry malifiky
fez, kterym se dostaneme dovnitf oka, vy-
cistime zkalenou CoCku a implantujeme
novou umelou nitroofini CoCku. Mik- >

• Elektronicka sitnice

Nekoliktymu na celem svete pracuje na
elektronicke nahrade poskozene sit-

nice - vrstvy svetlocivnych bunek zachycu-
jfcichsvetelnezarenia prevadejicich infor-
mace k dalsfmu zpracovanf do mozku.

Pozoruhodnejsou pokroky nemeckefirmy
Retina Implant, kterou v race 2003 zalozil pro-
fesor Eberhart Zrenner s cilem komercne vy-
uzit vysledky univerzitnfho vyzkumu. Paci-
enti dostavajf pod nefunkcni sftnici implantat
s patnacti sty fotodiod, z nichz kazda ma pru-
mer 0,05 milimetru. Zachycujf svetlo a preva-
dejf je na elektricke signaly, jimiz stimulujf ner-
vove bunky. Dovedou zprostredkovat sedm ob-
razku za sekundu. V race 2005 firma zaha-

jila klinicke zkousky, o jejichz predbeznych vy-
sledcich informovala letos v rfjnu na konfe-
renci Americke oftalmologicke akademie. Je-
denact pacientu, ktefi prozili 13 az 40 let v na-
proste temnote, dokazalo rozpoznavat zdroje
svetla, napffklad lampu nebo okno, velke pfed-
mety na kontrastnim pozadi, hranici svetla
a stinu, pohybujici se objekty. Neni to plno-
hodnotna nahrada zraku, nevidomym vsak
umozni alespon zakladnforientaci v prostoru.
Druhe kolo zkousek zacalo v Nemecku po-
catkem tohoto roku, pristi rok se maji za-
pojit i pacienti z dalsich evropskych zemf.

Americky projekt Argus II, spolecny pocin ne-
kolika vyzkumnych instituci, pracuje s miniaturni

kamerou umistenou na brylich. Obraz pfeve-
deny na elektricke signaly je bezdratove pfena-
sen na elektrody implantovane na sitnici a od-
tud k nervovym bunkam. Prvnf generace pff-
strqje mela pouze sestnact elektrod a zpozdeni
patnactsekund. Sesti pacientum presto umoz-
nila alespon rozlisenisvetla a stinu. Druha ge-
nerace ma sedesat elektrod a jen tf fsekundove
zpozdeni. Klinickych zkousek se ucastnide-
sitky pacientu, pfedbezne vysledky opet hovoff
o vyraznem zlepsenf orientace v prostoru. A pro
testovanije pfipravena tfeti generace s dvema
stovkami elektrod. Ta by uz mela umoznit roz-
poznavat lidsketvafe a cist velka pismena.

-von-"



OCI PATRI DO LESA.
Nase oko bylo od prirody
zkonstruovano na behani
po lese. Dlouhe sledovani

pocitacoveho monitoru
neni pro oko prirozene ani
dobre, rfka Pavel Stodulka

(ilustracnffoto).

rofez se rychle hoji, pacient uz druhy den
pekne vidi, optika oka se nedeformuje, co2
drive - pfi delSim fezu - byval problem.
Kdyz se o torn doslechl Tomi§ Bat'a, pf i-
letel z Kanady na operaci k nam do Zlina,
ackoli si mohl nechat o£i operovat na kte-
rekoli prestizni klinice v Americe.

Jaka dalsi vazna ocni nemoc je casta?
Obvyklym problemem senioru je vgkem
podmin^na makularni degenerace, co2
je nemoc centra sitnice, takzvane zlute
skvrny. Existuji dve varianty: sucha, kdy
sitnice ztraci skladbu, ale zrak se ,,pouze"
zhorsuje, ale take krvaciva varianta, ktera
vede k slepote. Je to nefiastejsi pficina sle-
poty ve vyspelych zemich a donedavna
byla povazovana za nelefiitelnou.

Takze dnes uz se legit da?
Nastesti se behem poslednich let podaf ilo
vy vinout teky, ktere se v podobnS takovych
malinkych injekci aplikuji do oka a led otok
sitnice a krvaceni. Ale bylo to dramaticke'.

Jakto?
Ucinek leku na oko se objevil nahodou.
Firma ho puvodn§ vyvinula pro leCbu ra-
koviny stfeva, ale pan doktor Rosenfeld
v USA nahodou zjistil, ze zabira na ma-
kularni degeneraci.

Coze, mfsto streva funguje na oko?
Ano, pfesng tak. Ta firma mezitim vyvi-

nula podobny lek prave pro oko, ale za sto-
nasobek ceny - a odmitla puvodni lek regis-
trovat pro pouziti v ocnim lekaf stvi. A tak
vznikla situace, ktera v medicine snad do-
sud nemela obdoby: mame velmi licinny,
dosazitelny a pomerng levny lek na neleCi-
telnou nemoc, ale nemuzeme s nim ofici-
aln^ pracovat. Ja ho vsak v Cesku pouzivat
zaCal a bylo kolem toho dost tlaku, jednu
chvili to dokonce vypadalo, ze bych mohl
pf ijit o diplom. Nicm6ne i americti pravnici,
ktef i jsou jinak na l£kaf e velmi pf isni, ocni
pouzivani leku obhajili s tim, ze je-li Avas-
tin registrovan pro pouziti v medicine, pak
je vyhradnS na tekafi, zda jej pouzije pro
ucho, oko nebo stf evo.

V tomto serialu s lekaf i hodne hovoffme o pre-
venci. Existuje nejaka i v pfipade oci, krome
nosenf slunecnich brylr?
Oko je soucast celeho organismu, takze
mu sv^dCi totez co celemu telu - dobra na-
lada, pohyb, vyziva.

Maminka mi rikavala, ze kdyz budu jist hodne
mrkve, budu mft oci jako rys. Misto toho mam
tri dioptric.
Mrkev je pro o£i opravdu dobra, ale neza-
brani kratkozrakosti. Proti slabnuti zraku
pomaha dostatek spanku a pohyb na Cers-
tvem vzduchu, ubytek dioptrii je vsak dan
pfedevgim geneticky. A mohu vas potggit:
horSi zrak se vgtginou vaze na inteligenci
a vzdelani, na starem pof ekadle ,,ctenim

se kazi oci" opravdu n&o je. Co se tyfe vy-
zivy, doporuCuji stfedomofskou stravu. Je
tarn hodne slunicka, ktere je nebezpecne
pro sitnici, tak mistnim lidem panbuh -
nebo kdo to tarn organizuje - nadelil ryby
a olivovy olej. Naopak na§e zivoCiSne tuky
nejsou pro zdravi sitnice vhodne.

Existuje cetny vyskyt nejake ocni vady nebo
nemociv konkretni oblasti?
Ano, i kdyz se pf esnS nevi proc. Tf eba v ji-
hovychodni Asii maji uz ve gkolnlch lavi-
cich temgf vsichni bryle do dalky. Sve udg-
laly geny, ale podle odborniku za tim muze
byt i jejich kaligraficke pismo.

Daji se z oci vycist jina onemocnenf?
JednoznaCng, oko je skutefing okno do tela.
Napf iklad interni lekaf i a kardiologov£ si na
konzilium zvou ocaf e, aby se pacientovi po-
dival na cevy v oku. Jsou v n&n totiz krasng
vid^t, takze timto zpusobem muzeme roz-
poznat napf iklad pokrofiilou ateriosklerozu.
Take zmeny zpiisobene' cukrovkou jsou na
oCnim pozadi videX takze muzeme odha-
lit diabetes. U malych dfti Ize takto odha-
lit urCite typy revmatitidy - kdyz dit£ boli
kloub, posila se na ocni vygetfeni, a kdyz
lekaf naopak najde v oku ditete zanet, m§l
by ho poslat na vy§etf eni kloubu.

Do kterych oci se dfvate nejradeji?
Do oil sv6 pani.

Lenka Nejezchlebova


